

СОДЕРЖАНИЕ

О. Г. <i>Азеева</i> К истории траурного переименования Романовых петровского времени: реальный рисунок потребности представительности царской семьи (из ОР РГБ)	5
Е. А. <i>Андреева</i> И. Г. Шедель – трагическая судьба иностранца в России	14
О. С. <i>Андреева</i> Особенности питания воспитанников Первого кадетского корпуса	20
М. В. <i>Бабич</i> Петровская и ачинская администрация савозь: тризму персонала центральных комиссий	29
Т. А. <i>Базарова</i> Бумаги вице-канцлера Г.Н. Шваффиова в Архиве СПбИИ РАН: общий обзор и перспективы изучения	37
А. Ю. <i>Гузевич</i> , И. А. <i>Гузевич</i> Петр I и Фридрих-Казимир: гипотезы о результатах одного визита	48
Е. В. <i>Гусарова</i> Был ли Никита Бекетов фаворитом Елизаветы Петровны? Опыт восстановления исторической репутации	54
М. Ю. <i>Данков</i> Таинственный архив метапроекта XVIII в. (малоизвестные шедевр строителей «Осударевой дороги» 1702 г.)	76
О. С. <i>Евандулова</i> Сны Петра и Екатерины и особенности образного мышления их времени	90
В. И. <i>Елафимов</i> К вопросу о розыске могилы светлейшего князя А. Д. Меншикова в Березове	94
А. И. <i>Иванова-Вест</i> , М. А. <i>Плигина</i> Новые данные к биографии архитектора П. М. Еропкина	97
А. Г. <i>Каминская</i> Пенсционер Петр Еропкин «с товарищами»: путь следования из Петербурга в Рим и первые четыре года обучения за границей	107
С. Ю. <i>Карганольцев</i> , М. Ю. <i>Карганольцев</i> , В. П. <i>Седых</i> Археологические исследования дворца А. Д. Меншикова «Мошкураж» в Петергофской Александрии	120
Н. Д. <i>Кареева</i> Из истории Грота Летнего сада: Программа аллегорического убранства Грота Г.-И. Маттарнови	127
О. Г. <i>Костюк</i> «...Сокровища знаний и добрых нравов...»	137
П. А. <i>Кротов</i> Морской бой 7 мая 1703 года: российская пропагандистская версия и реальные подробности	151
Б. С. <i>Макаров</i> Франсуа де Вааль в Петербурге	159
В. В. <i>Мецержков</i> О захоронении А. Д. Меншикова	170
А. А. <i>Михайлов</i> Директора Первого кадетского корпуса (военной гимназии) во второй половине XIX – начале XX века	175
Е. А. <i>Мишанин</i> Западноевропейские оригиналы русских травюр на металле XVII века	184

CONTENTS

<i>O. Ageyeva.</i> On the History of the Funerary Ceremony of the Romanov Dynasty in Peter's Epoch: A Rare Drawing of a Funeral of a Member of the Royal Family from the Manuscript Department of the Russian National Library	5
<i>E. Andreyeva.</i> Johann Gottfried Schaedel: Tragic Destiny of a Foreigner in Russia	14
<i>O. Andreyeva.</i> Food and Meals Offered to the Students of the First Cadet Corps	20
<i>M. Babich.</i> Administration in the Epochs of Peter I and Anna Ioannovna as Seen in the Characteristics of the Central Commissions' Personnel	29
<i>T. Bazarova.</i> Papers of Vice-Chancellor Piotr Shafirov in the Archive of the St Petersburg Institute of History of the Russian Academy of Science: General Review and Perspective Studies	37
<i>D. Guzevich and I. Guzevich.</i> Peter I and Frederick Casimir. Hypothesis: Results of a Visit	48
<i>E. Gusarova.</i> Was Nikita Beketov a Favourite of Elizabeth Petrovna? An Attempt at the Restoration of His Historical Reputation	54
<i>M. Dankov.</i> Mysterious Archive of an 18 th -Century Megaproject (little-Known Letters of the Builders of the "Sovereign's Road", 1702)	76
<i>O. Yevangulova.</i> Dreams of Peter I and Catherine I and Characteristics of the Imagery of Their Time	90
<i>V. Yelfimov.</i> On the Problem of Searching for the Grave of Prince Alexander Menshikov in Berezov	94
<i>L. Ivanova-Veyen and M. Pligina.</i> New Evidence for the Biography of the Architect Piotr Yeropkin	97
<i>A. Kaminskaya.</i> Pensioner Piotr Yeropkin and His Fellow-Students: the Route of Their Trip from St Petersburg to Rome and First Four Years of Their Studies Abroad	107
<i>S. Kargapoltsev, M. Kargapoltsev and V. Sedykh.</i> Archaeological Exploration of Alexander Menshikov's <i>Mon Courage</i> Palace in the Alexandria Park near Peterhof	120
<i>N. Kareyeva.</i> From the History of the Grotto in the Summer Gardens: Project of the Grotto's Allegorical Decor by Georg Johann Mattarnovi	127
<i>O. Kostiuk.</i> "...Treasures of Knowledge and Moral Ideals..."	137
<i>P. Krotov.</i> Naval Battle on 7 May 1703: Russian Propaganda Version and Real Events	151
<i>R. Makarov.</i> Fransoijs de Waal in St Petersburg	159
<i>V. Meshcheriakov.</i> On the Burial Place of Alexander Menshikov	170
<i>A. Mikhaylov.</i> Headmasters of the First Cadet Corps (Military Gymnasium) in the Second Half of the 19 th - Early 20 th Centuries	175
<i>E. Mishina.</i> Western European Originals of 17 th -Century Russian Engravings on Metal	184

<i>В. П. Наумов</i> Герцог Карл-Фридрих Гольштейн-Готторпский в Петербурге	196
<i>И. А. Новиков</i> Владимир Иванович де Гейнинг и управление горными заводами России в первой половине XVIII века	200
<i>А. А. Рощин, И. В. Саверкина</i> Дворец Мещиникова и его публикация: рефлексивность взаимодействия	203
<i>М. Б. Свердлов</i> Петр Великий и формирование человека Нового времени	213
<i>П. Е. Саркис</i> Археологические исследования в Летнем саду в 2005–2006 годах	223
<i>А. Е. Ухналев</i> Троице-Петровский собор 1750-х годов – памятник самозванческой архитектуры	238
<i>И. Н. Юркин</i> «А здесь, милостию Божиею, все добро и тихо» (Москва и москвичи в письмах А. А. Винцуса Петру Великому)	249
Список сокращений	259
Сведения об авторах	261
Резюме статей на английском языке	263

<i>V. Naumov.</i> Charles Frederick, Duke of Holstein-Gottorp, in St Petersburg	196
<i>I. Novikov.</i> Georg Wilhelm de Gennin and the Management of Mining and Metallurgy in Russia in the First Half of the 18 th Century	200
<i>A. Roshchin and I. Saverkina.</i> The Menshikov Palace and Its Audience: Effectiveness of Interaction	203
<i>M. Sverdlov.</i> Peter the Great and the Formation of the New-Age Man	210
<i>P. Sorokin.</i> Archaeological Exploration of the Summer Gardens in 2005-2006	223
<i>A. Ukhmalev.</i> The Trinity-St Peter Cathedral in the 1750s, a Monument of Elizabethian Architecture	238
<i>I. Yurkin.</i> "And Here, Thanks to God's Mercy, All is Good and Quiet" (Moscow and Its Citizens in the Letters of Andrew Vinius to Peter the Great)	249
Abbreviations	259
About authors	261
Summaries	263